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Acta del Consell de Barri de l’Esquerra 
 
 
 
 
Data:   19 de juliol de 2017 
Lloc:    Pati de la Presó Model 
Hora:    19.00h 
 
 
Ordre del dia:  

1- Normes reguladores de la participació ciutadana 
2- Informació Presó Model 
3- Informació concurs cobertes verdes 
4- Informació equipaments Espai Germanetes 
5- Educació: noves escoles, procés de preinscripció i matriculació. 
6- Evolució de la mesura de govern de la  suprilla 
7- Precs i preguntes. 

  
  

Presideixen la Taula: 
Sra. Montserrat Ballarin, Regidora del Districte. 
Sr. Jordi Torrades, Gerent del Districte. 
Sr. Francesc Magrinyà, Conseller de barri de l’Esquerra de l’Eixample. 
Sr. Joan Ramon Riera, Conseller tècnic del Districte de l’Eixample. 

 
 

Sra. Montserrat Ballarín 
 
Hola a tothom. 
 
Soc Montserrat Ballarín, regidora del Districte de l’Eixample, i és un plaer donar la 
benvinguda a tots i a totes vostès a aquest consell de barri de l’Esquerra de l’Eixample que 
avui es realitza en aquest espai on, segurament, molts i moltes de nosaltres mai hauríem 
pogut imaginar que pogués tenir lloc. Per tant, benvinguts a l’ex presó Model de la ciutat de 
Barcelona. 
 
M’acompanyen a la taula, a la meva dreta, Francesc Magrinyà, que és el conseller de barri 
de l’Esquerra de l’Eixample; a la seva dreta, el gerent del Districte, el Sr. Jordi Torrades; i a 
la meva esquerra, Joan Ramon Riera, que és el conseller tècnic del Districte de l’Eixample. 
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Un moment. Un moment, si us plau. Jo li anava a donar la paraula perquè ho poguessin 
explicar lliurement, però si ho volen explicar així, endavant. 
 
 
A veure, passem si us plau... 
 
 
Hi ha dues manifestacions simultànies, ho dic perquè la majoria de la gent no s’ha 
assabentat del que han dit. Per una banda, hi ha un grup de familiars d’ex presos de la 
Model que estan reivindicant que volen estar més a prop i acostar-se amb més facilitats a les 
noves destinacions, i així ho farem arribar a Institucions Penitenciàries. I per una altra banda, 
també hi ha un grup de persones que manifesten la seva preocupació pel perill del seu dret a 
l’habitatge, que són els veïns i veïnes d’Entença, 151. Aquestes són les dues manifestacions 
simultànies que tenim aquí, a qui també volem expressar la nostra solidaritat i estem 
treballant amb ells. 
 
Dit això, hem donat el dret a expressar-se, i comencem el Consell de Barri que tenim previst, 
que és pel que han vingut tots vostès. 
 
Com saben, han rebut un ordre del dia que té sis punts, el primer dels quals és les Normes 
reguladores de participació ciutadana; en segon lloc, informació sobre la presó Model; 
després, informació sobre el concurs de cobertes verdes; també informacions sobre temes 
d’educació; també parlar de com està evolucionant la mesura de govern de les superilles, i, 
per últim, precs i preguntes. 
 
Jo, el que els proposo, com que avui estem a la Model i per a nosaltres és molt important el 
tema de la Model, és que concentrem la resta de temes a l’inici, perquè són temes que són 
importants, que han de venir al Consell de Barri, però la majoria són de caire informatiu. Per 
tant, els proposo un canvi de l’ordre del dia: que durant la primera hora fem el punt 1, que és 
el de les Normes reguladores, el punt 3, que és informació sobre cobertes verdes, educació i 
la mesura de govern de superilla. Que ho fem en mitja hora de tal manera que la darrera 
hora ens puguem dedicar a parlar de la Model. 
 
També vull agrair de manera molt especial a tots els treballadors que estan avui aquí dins, 
que són els treballadors que encara estan treballant en aquest espai, que avui han endarrerit 
la seva jornada de treball per poder-nos acollir, perquè normalment a les vuit pleguen, i avui 
hem pactat que allarguin la seva jornada laboral. Vull fer-los arribar el meu agraïment, 
moltíssimes gràcies. 
 
(La gent crida: «Hipòcrita!».) 
 
Nosaltres els hem escoltat, i els agrairia, després d’escoltar atentament la lectura del seu 
manifest, que ens deixin desenvolupar el Consell de Barri per respecte a les gairebé 200 
persones —si no m’equivoco— que estan aquí presents per parlar de temes que interessen 
a tot el districte. 
 
 
Pel que fa al punt referent a l’Espai Germanetes, no l’hem dit però és a l’ordre del dia, també 
el tractarem abans, dins aquesta mitja hora. 
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Comencem. Si no podem continuar, aturarem el Consell de Barri i marxarem, però jo crec 
que per respecte a la democràcia i al fet que tots ens escoltem... 
 
(La gent crida.) 
 
Nosaltres començarem amb les Normes de participació ciutadana, que informa el conseller 
Riera. 
 
(La gent crida.) 
 
 
Sr. Joan Ramon Riera 
 
Bona tarda. 
 
Intentaré ser molt breu, per no dir sintètic. 
 
Simplement, aquest govern va activar el projecte de reforma de les Normes de participació 
ciutadana a partir d’un projecte anterior que no es va arribar a aprovar el passat mandat. A 
partir d’aquí, el Govern va impulsar un procés participatiu a escala de ciutat. I ara estem en 
fase d’exposició pública per tirar endavant l’aprovació definitiva del que han de ser les noves 
Normes de participació ciutadana a l’Ajuntament de Barcelona. 
 
Per a qualsevol informació, per a qualsevol detall, per saber en profunditat sobre el projecte, 
perquè ara no podrem informar amb detall de tot això, hi ha una web, que és 
decidim.barcelona, on fins i tot podreu participar i llegir tot el projecte i tots els grans canvis 
que es proposen. 
 
En aquest sentit, i pel que fa al nostre districte, hi ha dos elements a destacar,  que són els 
temes clau que val la pena dir. El primer és el reforç de la participació territorial, el reforç dels 
consells de barri i, entre cometes, de la seva governança, que són les comissions de 
seguiment dels consells de barri. El projecte normatiu preveu que això es reforci. 
 
I el segon és el més innovador, és el fet d’intentar apoderar la ciutadania donant-li capacitat 
d’iniciativa, de manera que el nou projecte normatiu preveu que les entitats puguin incloure 
punts en l’ordre del dia del plenari, que es puguin fer recollides de signatures de cara a 
generar debats en el plenari, tant de Casa Gran com del Districte de l’Eixample, que es 
puguin impulsar consultes, etcètera. És tota una branca nova de la participació que intenta 
recollir el projecte normatiu. 
 
Dit això, ho deixaria aquí i donaria la paraula a la regidora. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín  
 
Simplement, informar que està en període d’al·legacions, que fins al dia 25 de juliol es poden 
continuar fent les al·legacions. Ha passat pels diferents consells de barri, hi ha hagut 
consells ciutadans dins del districte ad hoc, especials per a aquest tema. Per tant, que 
sàpiguen que aquells que vulguin informar-se ho poden fer a la web que els ha dit el 
conseller, i les aportacions fins al dia 25 de juliol són benvingudes. 
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Passem al segon punt, que és el d’informació sobre el concurs de cobertes verdes. 
 
Passo la paraula al conseller Francesc Magrinyà. 
 
 
Sr. Francesc Magrinyà 
 
Moltes gràcies, regidora. 
 
El que sí que volíem anunciar és que des d’Ecologia Urbana, l’Institut del Paisatge ha iniciat 
un concurs, que el va convocar l’11 de juliol, de cobertes verdes on es recolliran cinquanta 
projectes de cobertes verdes. Es basa en el fet que en una finca comunitària, en el seus 
terrats, es pugui ubicar una coberta verda. Els deu projectes escollits tindran una subvenció 
per tirar endavant aquest projecte. El que es vol, més o menys, és una coberta per districte, 
però s’hi pot presentar qualsevol comunitat de veïns que vulgui participar en aquest projecte. 
 
Si voleu més informació, la trobareu a Paisatge Urbà-cobertes verdes, a Ecologia Urbana, a 
Google, hi trobareu la informació. Allí teniu tota la documentació.  
 
 
Teniu fins al 13 de novembre per participar en aquest concurs. Teniu tota la informació a 
l’Ajuntament de Barcelona per participar en aquest concurs. 
 
Nosaltres volem iniciar un altre projecte com el de «Barcelona, posa’t guapa», el projecte 
«Qui té una coberta té un tresor». És un projecte que hem iniciat des de l’Ajuntament i 
esperem que tingui força èxit. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
Era un altre dels punts informatius, i el següent era informació sobre espais i 
equipaments, que me l’havia saltat, que en l’altre ordre del dia no hi era per un lapsus. 
 
Per tant, passo novament la paraula al conseller Magrinyà. 
 
 
Sr. Francesc Magrinyà 
 
L’Ajuntament està tirant endavant el projecte de superilles. S’ha creat el grup impulsor de la 
superilla de Sant Antoni, ja porta cinc mesos treballant. Es farà una sessió oberta al 
setembre, i allí trobareu la metodologia que aplicarem als següents barris. A continuació, 
continuarem per l’eix del carrer Girona, i més endavant esperem fer-ho amb el de Consell de 
Cent. 
 
En aquest escenari, aquí a l’Esquerra de l’Eixample hem iniciat un projecte que és el de fer 
un concurs per a l’avinguda Roma, al parc de l’avinguda Roma que serà el parc de 
l’Esquerra de l’Eixample. En el cas de l’espai de Germanetes, aquest mes de juliol 
comencen les obres de l’institut i està previst que l’institut s’inauguri el setembre del 2018. 
De la mateixa manera, els pisos de lloguer i els pisos de la residència de gent gran 
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comencen a finals d’any i també acabaran la tardor del 2018. Aquest és el projecte que 
tenim. 
 
En aquest sentit, nosaltres volem començar a pacificar l’interior de l’espai de Germanetes. 
Tot l’espai d’interior d’illa es manté. S’ha creat l’ associació Jardins d’Emma, que a partir 
d’ara ja tenen un banc de recursos per gestionar col·lectivament aquest espai. S’ha creat 
una associació de Jardins d’Emma amb la qual nosaltres hem acordat un conveni per a la 
gestió d’aquest espai verd de Germanetes. I, a més a més, tenim el projecte arrancat en 
col·laboració amb les escoles Llorers i Auró, i també amb l’associació de veïns i amb altres 
entitats del barri, del disseny del parc de l’avinguda Roma. En aquest mandat farem el 
concurs per al projecte d’aquest gran parc, que per a nosaltres ha de ser el gran parc verd 
de l’Esquerra de l’Eixample. 
 
Si seguim el següent punt, és la situació de les escoles, que se’ns havia demanat des de la 
comissió de seguiment. Us volem dir que pel que fa al tema de les escoles, davant la 
creixent demanda d’escola pública, l’Ajuntament de Barcelona, a través del Consorci 
d’Educació, ha activitat el repte de crear noves escoles. A l’Esquerra de l’Eixample aquest 
curs es va obrir l’escola Entença i ara, el mes de setembre, aquí a la Model, en aquest espai 
que hi ha a la cantonada d’Entença amb Rosselló, es construirà la segona escola, que es 
dirà Eixample 1. D’aquesta manera, en tan sols dos anys, ampliem 100 places d’escola 
infantil i primària al barri. Tot i així, tot i aquests esforços, hi ha hagut desenes de famílies 
que no han entrat i, per tant, caldrà seguir treballant per ampliar l’oferta. 
 
Per altra banda, i tal com s’ha treballat amb les comunitats educatives, tant amb direcció 
com amb AMPA, cal trobar ubicacions definitives per a Eixample 1, que està aquí, i per a 
Entença. I en aquest sentit, el Districte està treballant principalment en dues línies de treball 
a l’Escola Industrial i a la Model. 
 
També, i tal com va fer públic la Comissió de Drets Socials de l’Eixample en l’últim Ple del 
Districte, s’ha tingut una reunió amb la comunitat educativa, s’ha aclarit que l’edifici Londres-
Villarroel no es destina a una nova escola —servirà per serveis educatius però no per a una 
escola—, i el compromís del Districte és doble: per una banda, mantenir una via de diàleg i 
un espai de trobada per anar treballant aquestes ubicacions definitives, tant amb la direcció 
com amb les AMPA de les dues escoles; i per altra banda, treballar també per a l’ús definitiu 
de l’edifici de Londres-Villarroel. I en aquest sentit, l’altre dia vam fer una reunió en la qual es 
van recollir les peticions i els punts de vista de l’escola Mallorca i de l’escola bressol de 
Londres. Per tant, la situació de les escoles en aquest moment és aquesta. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
Com comentava, fem una primera part que són tots els temes que no són pròpiament Model, 
i hauríem de deixar tancada aquesta part. 
 
Obriríem un torn sobre aquests punts, perquè la segona part del Consell la puguem dedicar 
exclusivament al tema de la Model. Per tant, paraules demanades sobre alguns dels temes 
que hem tractat? 
 
Aquí hi ha dues paraules. Si us plau, si els poden fer arribar el micro. 
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Ara li donaran la paraula. Demani la paraula i li passaran el micro perquè faci la pregunta. 
 
 
Sra. Elba Tenorio 
 
Bona tarda. Em dic Elba Tenorio. 
 
Aquí estem algunes persones del col·lectiu veïnal Germanetes Illa Verda. Des del minut 
zero, en què es van reivindicar els equipaments que havien d’anar al que ara és la mitja illa 
de l’espai Germanetes, vam dir, malgrat que els polítics d’aquest districte semblen cecs, 
sords i muts, que estàvem a favor dels equipaments però que també volíem i necessitàvem 
el parc com a espai verd. 
 
Estem al districte més contaminat de tot Barcelona, de tot Catalunya, el més densament 
poblat de l’Estat espanyol, i necessitem espais verds. Nosaltres, les veïnes i veïns del 
col·lectiu, estem a favor dels equipaments, però vam fer una entrada —ja que parleu de la 
participació— a Decidim Barcelona on es proposava que no es construïssin edificis nous 
sense veure les possibilitats ja edificades en el barri. Aquesta proposta que va guanyar, va 
tenir 156 vots, enfront els 159 que va tenir la primera proposta, que era un tema de persones 
grans, va desaparèixer de la plataforma de participació. Parleu de participació, però el 
col·lectiu ha reunit 3.000 signatures dels veïns i de les veïnes reivindicant l’espai verd i els 
equipaments. Hem enviat aquestes signatures a l’Ajuntament i a cada un dels grups polítics 
del Districte i mai hem tingut cap resposta. 
 
(Crida algú amb el micròfon apagat.) 
 
También es verdad eso, son persones y no son bestias. Pero a nosotros también, a veces, 
nos tratan como si no fuéramos personas i no tinguéssim drets. Podeu fer un decret de 
participació, però la participació directa no la teniu en compte. No es pot fer nova política 
amb actituds i decisions autocràtiques. El que demanàvem a l’alcaldessa, i també a 
vosaltres, era que s’obrís el procés participatiu. 3.000 signatures. L’altre dia la Trini 
Cremades, la senyora que està aquí, deia que havien recollit 1.200 signatures al barri de la 
Barceloneta i s’utilitzava per justificar el que ella demanava, nosaltres n’hem recollit 3.000 i 
ningú ens fa cas. Sou cecs, sords i muts. 
 
El cas està a la Sindicatura de Comptes, hem fet al·legacions perquè no compliu ni les 
vostres pròpies lleis, no compliu la legislació de la Generalitat, no compliu tampoc ni tan sols 
les mesures de descontaminació i de zones protegides per no posar escoles en zones 
altament contaminades. No es poden construir coses noves amb decisions del passat. 
Espero que si la llei no funciona... Vosaltres, sens dubte, no ens representeu. Nosaltres 
continuarem lluitant perquè se’ns escolti... no sé qui... perquè no ens representeu. 
 
(Aplaudiments) 
 
Sr. Enric 
 
Hola, bona tarda a tothom. 
 
Soc l’Enric, represento el col·lectiu Recreant Cruïlles, que fem ús de l’espai Germanetes. 
Ahir vam tenir assemblea i ens hem assabentat que amb motiu de les obres de l’institut que 
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es farà contigu a l’espai Germanetes, la constructora ha demanat que es vol agafar un metre 
i mig de dins de l’espai de Germanetes com a mesura de seguretat. Aquest metre i mig 
comporta que vagi enlaire l’hort, que ara està en plena producció, que se’n cuida sobretot la 
gent gran del barri. Tenim un contenidor que també està tocant al límit d’aquest espai que no 
sé què passarà. I tenim la cúpula, que si ens mengem metre i mig d’aquest espai no hi cap. 
A més a més, tenim la problemàtica que la cúpula no és nostra, no és de Recreant Cruïlles, 
és cedida per Astradel, hem tingut un petit contacte amb ells i, com que la cúpula és seva, 
no volen que ningú s’atreveixi a desmuntar-la perquè ho han de fer ells, i ara estan de 
vacances, no tornen fins al setembre. 
 
A nosaltres ens agradaria saber què penseu fer amb aquest metre i mig, si és veritat o no. 
Perquè, pel que vam esbrinar, això era un avantatge que es concedeix a la constructora, 
perquè surt més barat poder treballar un mur per una banda i per una altra i no pas no 
només haver-ho de fer per una banda. Si és per afavorir una constructora privada, ja m’ho 
explicareu. 
 
A més a més, si això ha de ser així ens agradaria unes contraprestacions per aquest metre i 
mig que us mengeu. Com que hi havia la idea de les superilles... 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
Jo crec que més o menys ha quedat clar. Si vol anar concreant... Més que res, perquè 
volíem... 
 
 
Sr. Enric 
 
Per concretar, si aquest metre i mig és tan indispensable... i, això sí, tot el que s’hagi de 
desmuntar ho fareu vosaltres, perquè a Germanetes ara mateix no hi ha mans per 
desmuntar res, i menys per moure un contenidor que pesa una tona. El que demanem és 
que aquest espai que us mengeu ens el doneu a la cantonada amb Consell de Cent, perquè 
ja que tenim el pla que vol treure el verd al carrer, podem projectar l’hort, que ara està 
tancat, i fer-lo a la cantonada i anar cap enfora. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
D’acord. 
 
Hi havia una senyora a la primera fila. 
 
 
Veïna 
 
Jo volia saber si han de fer una residència per a les persones grans. 
 
 
Veïna 
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Bona tarda. 
 
L’Associació de Veïns i Veïnes de l’Esquerra de l’Eixample està contenta per l’anunci que 
per fi, pel que fa als equipaments que fa anys i anys que la població del barri havien 
demanat, s’anuncia que les obres començaran. Encara no han començat. 
 
L’associació fa un any que va demanar que hi hagués un panell per anunciar les obres. Si 
s’hagués fet, hauria sigut una informació molt valuosa que s’hauria donat al veïnat, perquè 
s’han creat moltes informacions sobre el tema. Hem d’aprendre a fer les coses ben fetes. 
 
Una altra cosa, sobre les Normes de participació. El moviment veïnal i la FAVB han treballat, 
a escala de totes les associacions de veïns de Barcelona, per millorar les Normes de 
participació, perquè pensem que participar és molt important. Si volem participar tindrem 
l’exigència que la participació sigui una participació real, que la gent senti que les seves 
propostes siguin escoltades i estudiades. És important si volem evitar alguns errors que es 
van fer en una època en què no hi havia molta gent. Aquesta informació és molt important si 
volem qualitat en la convivència i participació al barri. 
 
Nosaltres, pel que fa a l’associació de veïns, tenim una preocupació molt important, que és 
la nostra prioritat: la lluita contra l’especulació i que a molts veïns i veïnes no se’ls obligui a 
deixar el barri per una qüestió de falta de pisos assequibles, per a gent que tenen rendes 
baixes. És una de les nostres prioritats. Tenim altres coses en el nostre pla de treball però 
aquesta és important. 
 
Pel que fa al tema de Germanetes, el que hem dit és que ho volem tot. Vigilarem molt el pla 
de treball de la Model perquè hi hagi tots els equipaments i es cobreixin totes les necessitats, 
que són moltes. Gràcies. 
 
 
Veïna 
 
He oído que estáis haciendo parques en la avenida Roma, en Germanetes, pero en ningún 
momento he oído hablar de los parques o jardines que vais a hacer en la Modelo. Habéis 
hablado de las viviendas, de las escuelas, pero ¿qué tanto por ciento vais a dedicar a zonas 
de recreo, a zonas de juego? Deberíamos conseguir que esto fuera de verdad algo 
habitable, no lo que vosotros decidáis, porque por lo que veo y están diciendo lo que están 
decidiendo los vecinos lo borráis de las webs. No es lógico que lo hagáis. Decidnos qué vais 
a hacer como parque, no lo habéis dicho. Es más, el parque que había, aunque fuera 
pequeño, lo habéis destruido. 
 
 
Veïna  
 
La primera cosa que vull dir és que ja ens coneixem d’altres reunions, i una cosa molt 
important és que us vau petar un procés participatiu a Germanetes. Així de clar, us el vau 
petar. Per tant, quan parleu de les pràctiques democràtiques i de les noves normes, no s’ho 
creu ningú. La companya ja ha dit que aquesta proposta que van fer es va esborrar la de 
plataforma Decidim, o sigui, democràtics no sou. 
 



Acta del Consell de Barri de la Dreta de l’Eixample del 19 de juliol de 2017. Transcripció literal de l’enregistrament. 

    9 
 

Segona, ens esteu parlant de cobertes verdes, que fa pena quan us aneu a carregar tot un 
parc que amb diners nostres va costar 750.000 euros i està ple de vida, ple de vida! 
(Aplaudiments) Hi ha gent gran, nens, joves, és un parc on gent que s’hi passeja i mestres 
ens han dit que el que hi passa no passa en gairebé cap parc, perquè normalment o són per 
nens o tenen quatre bancs per als pobres avis. No ens vulgueu vendre la moto. Resistirem el 
que calgui. Si cal ens posarem davant les màquines, us avisem. Però no podeu carregar-vos 
750.000 euros i tota la gent. Es nota que no aneu al parc de Germanetes. 
 
Entreu al Facebook «Espai verd SÍ - totxos NO» i veureu els vídeos que hi ha, hi ha molta 
gent cada dia jugant, i aquesta gent és del barri, no són extraterrestres. Són del barri. Això 
que esteu fent és un assassinat. Hi ha un bosc d’ arbres centenaris al lloc dels gossos que 
també us els carregareu. Parleu de cobertes verdes i us aneu a carregar tot un parc, que no 
hi ha res més en tot el barri. De veritat, no ens representeu, gens ni mica. I de nova política... 
«nanai de la China», és la vella i la més vella política que existeix. 
 
(Aplaudiments) 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
Hi ha alguna intervenció més? Hauríem d’anar acabant aquest punt perquè, insisteixo, ens 
volíem centrar... Repeteixo, a la part a la qual volíem dedicar més temps era a la Model, que 
és el que començarem en aquesta segona part. Per tant, si hi ha alguna intervenció que 
sigui sobre la primera part, sobre el tema de la participació, de Germanetes, el tema 
d’educació, els temes que han exposat els consellers, els donem la paraula. Si no, passem 
al segon punt. 
 
És sobre la Model, els punts que tenen? Sobre la Model? 
 
També els demanaria que siguin breus, a tres quarts acabarem, passarem de punt perquè si 
no, en qualsevol punt... si totes les intervencions van sobre el mateix i són reiteratives ens 
podem quedar tranquil·lament en un punt sense avançar. 
 
Per ordre. A veure, aquests senyors. 
 
 
Veïna 
 
No sé què penseu fer a la Model. L’únic que us vull dir és que penso que l’Esquerra de 
l’Eixample té pocs llocs d’esbarjo. Tinc uns nets que van a classes de futbol als camps de 
l’Escola Industrial. Tenen dotze anys i ara els envien a Montjuïc perquè no hi caben. Jo crec 
que, ja sigui aquí a la Model o inclús a l’Escorxador, es podria muntar algun camp de futbol 
perquè aquesta canalla de dotze anys no hagin d’anar a l’hivern a Montjuïc. Això és una 
cosa. 
 
Una altra és la superilla. Pel que fa a la superilla i al sector de la Nova Esquerra, no he 
acabat d’entendre de què va el sarau, si és com el Poblenou, que tothom està que bufa, o 
com va. A casa m’han trucat, per una enquesta de l’Ajuntament, i m’han preguntat si jo 
anava a comprar al barri, i tal i qual. Jo compro al barri, jo em moc pel barri, i no sé si la 
història de la superilla és voler potenciar... perquè inclús em van preguntar si anava a 
comprar a les Arenas o si anava a l’Illa. No, em moc pel barri, perquè és còmode, perquè hi 
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ha moltes botigues, i el que no m’agradaria és que engeguéssiu —i perdoneu la paraula— a 
la merda tots aquests botiguers que es guanyen la vida i ens serveixen als que hi vivim. 
 
(Aplaudiments) 
 
I la tercera, bicicletes. Voldria saber per què les bicicletes, que tenen carril al carrer Calàbria, 
tenen carril al carrer Consell de Cent, al carrer Diputació, etcètera, han de rondar per les 
voreres i no respectar els semàfors. Al de Consell de Cent, que veig que la bicicleta està 
pintada en una direcció, van per on els rota. Al de Diputació, dues vegades he estat apunt 
que se m’emportin per endavant, perquè jo tinc pas verd de vianants i passen com els rota. 
Jo crec que se’ls hauria de tocar una mica la cresta i ensenyar-los una mica de convivència i 
de circulació, perquè si els cotxes han de parar també han de parar ells, no hi ha més 
punyetes que aquestes. Gràcies. 
 
(Aplaudiments) 
 
Sr. Xavier Riu 
 
Soc Xavier Riu, mestre implicat de tota la vida en l’ensenyament públic del barri. 
 
Voldria subratllat l’èxit del fet que aquest juliol comencin les obres d’aquest institut. Ja sé que 
hi ha altres veïnes que tenen una visió diferent, jo ho respecto, però també vull exposar què 
representa, perquè alguns fa onze anys que estem lluitant perquè es faci aquest institut. 
Hem aconseguit requalificar-ho urbanísticament, que la Generalitat cedeixi, que al final ho 
construeixi, i jo ho vull valorar. Si tinguéssiu fills o si esteu relacionats amb aquest ambient 
veureu la necessitat. 
 
Vull deixar clar que això no es contradiu amb el que deia la companya del problema de la 
contaminació en aquest barri, ho comparteixo totalment. Però atenció, no ens enganyem, la 
contaminació no es redueix retallant equipaments públics, es redueix traient cotxes dels 
carrers. És aquí on hem d’anar. 
 
Precisament, si és un bon lloc per posar un institut o per posar una escola bressol, o uns 
apartaments per a gent gran —com deia aquella senyora— és perquè hi haurà un parc 
interior i un carrer pacificat davant. És el millor lloc per posar aquest tipus d’equipaments. 
Moltes gràcies. 
 
(Aplaudiments) 
 
Veïna 
 
Hola. 
 
Heu parlat de les superilles, de les cobertes verdes, d’un parc central, però hi ha un tema 
que a mi em preocupa molt i que és molt urgent: una escola que hi haurà justament aquí, on 
he de portar el meu fill, a partir del setembre, d’aquí a dos mesos. I és una zona de molt alta 
pol·lució, és aquest carrer. Són nens de tres anys que estaran al terra, amb el pati tocant al 
carrer. Ara quan sortiu podreu comprovar la quantitat de cotxes que passen per aquí, a més 
a més de la contaminació acústica, i s’hi sumarà la contaminació de les obres que es faran a 
la Model durant anys. 
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No sé quina solució proposeu per això. Hi ha possibilitat de fer algun camí escolar? De fer 
una superilla, aquí? És molt difícil desviar el trànsit del carrer Entença. D’altra banda, com 
que és un tema per a ja, no sé si hi ha la possibilitat de col·locar un mesurador de 
contaminació aquí, perquè crec que és un tema important. Parleu del fet que s’han creat 
noves escoles, però en una zona que té molt alta pol·lució. 
 
 
Veí  
 
Hola, bona tarda. 
 
Jo voldria preguntar al regidor de Medi Ambient —no sé si é exactament aquest càrrec—: 
quan feu aquesta modificació del parc de Germanetes, m’agradaria saber la superfície actual 
verda i la superfície verda que deixareu, el tant per cent, perquè això és importantíssim per 
demostrar el que penseu fer, aquesta dràstica reducció. 
 
Després, no he acabat d’entendre —i m’imagino que molts dels que vivim al barri tampoc, és 
difícil— quina zona verda penseu fer a l’avinguda Roma, perquè tampoc hi ha per a tant. És 
veritat, i no sé si vostès ho saben, que l’Ajuntament compta com a zona verda el verd que hi 
ha entre les vies del tramvia. Lògicament, són capaços de fer-nos qualsevol cosa, això és 
una especulació pura i dura. 
 
I parlant d’especulació i pisos socials, a mi em sembla fantàstic —i no crec que hi hagi ningú 
d’aquí que no vulgui pisos socials—, però no creieu que els primers pisos socials són per a 
aquesta gent a la qual s’està fent que vagin al carrer? (Aplaudiments) No creieu que és el 
primer que s’ha de solucionar, i això sí que és un problema social d’avui i no de la 
construcció que penseu fer? 
 
I per últim, entenc el que ha dit la companya que ha parlat en últim lloc, el seu nen ha d’anar 
a l’escola, però a mi em preocupa si seran barracons. Seran barracons? Em sembla que 
torneu a patinar. 
 
Per cert, si realment creieu que això és un consell de participació, la democràcia és deixar 
parlar la gent i no intentar-la tallar. (Aplaudiments) 
 
 
Sr. Salvador Duran 
 
Salvador Duran, soc veí del barri. 
 
Jo volia dir una sèrie de coses. S’ha parlat del problema de l’especulació, dels pisos, dels 
desnonaments de la gent. I per altra banda, hem parlat de les illes verdes. Jo no sé si la 
creació d’àrees privilegiades, és un focus d’especulació. És a dir, nosaltres hem vist que 
aquí tenim un espai, a la presó, i el primer que ens ha passat han estat tots aquests 
problemes amb els veïns del voltant, que els volen fer fora. 
 
El que jo plantejava és que si totes aquestes àrees de les superilles creen zones 
privilegiades al barri i focus d’especulació al voltant. Potser, el que seria més raonable, ja 
que el trànsit és el problema principal de la contaminació, és disminuir el trànsit a tots els 
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carrers, eixamplar voreres, i no crear zones específiques que tendeixen a crear 
l’especulació. Penso que aquesta seria una valoració a fer. De la mateixa manera que si es 
volen fer zones verdes, la gent que està al carrer Aragó està patint una quantitat de trànsit 
brutal i potser també es podria disminuir allà. Un factor és que treguin zones de possible 
especulació. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
Aquest senyor de la primera fila havia demanat, des del primer moment, la paraula, i ja que 
ens anem allargant... I una senyora que està allà dreta també havia demanat la paraula. I 
són les dues últimes paraules. 
 
 
Veí 
 
S’ha parlat dels terrats verds, i els diré que jo vaig fer el primer terrat verd de Barcelona. En 
Maragall va dir que em posaria en contacte amb uns arquitectes. Han passat vint anys i no 
s’ha fet res més. Això m’ho va dir a plaça Catalunya el Dia de la Mercè de fa vint anys. 
 
Pel que fa al que acaba de dir aquest senyor —que no l’he vist perquè m’ho tapa aquesta 
mampara—, m’agradaria parlar amb ell del que ha dit. Que faci el favor de posar-se en 
contacte amb mi, que li puc explicar alguna cosa concreta. 
 
 
Sra. Elisenda 
 
Hola, bona tarda. 
 
Em dic Elisenda. Portem gairebé una hora de Consell i el 75% del temps s’ha parlat de 
Germanetes. Jo voldria saber, com que això genera tant debat i no era el tema principal, era 
un tema més de l’ordre del dia, si hi ha alguna cosa habilitada, webs, alguna acció futura per 
poder parlar d’aquest tema perquè és un tema que bull molt, sobretot en aquest barri. No tinc 
cinquanta anys però gairebé, i mai havia vist tant moviment i gent tan contenta a l’Esquerra 
de l’Eixample. Han faltat casals, centres cívics, centres de joves, tot, en comparació amb 
altres barris com Sants, Gràcia, Poble-sec, Poblenou, els que vulgueu. El 75% del temps de 
conversa ha sigut sobre Germanetes, teniu alguna cosa prevista? 
 
Segon tema: Germanetes, pisos de lloguer, residència de gent gran, escola. En aquella 
superfície crec que és una mica ambiciós. Ja que venim de governs de dretes o d’esquerres 
una mica amagades, pregunto si es podria expropiar alguns edificis públics del barri i fer 
alguna d’aquestes coses. (Aplaudiments) 
 
Tercer punt: com a arquitecta, urbanista, enginyera, és igual, si us plau, ens podeu donar el 
contacte de la persona que ha dissenyat Germanetes? 
 
Pel que fa a aquell noi que reclamava que li treuen una part de l’hort o de la cúpula que hi 
ha... Durant un any he estat calculant la part que hi ha d’espai de gossos, són cinc metres 
d’ample i de llarg no ho sé, et podria dir uns vint, però d’aquests vint en sobren cinc, perquè 
on acaba la part asfaltada i comencen els arbres mai hi ha gossos ni mai hi ha gent, i es 
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podria treure. Inventeu-vos alguna cosa per als gossos perquè és un boom i s’ha de 
solucionar. Gossos, nens, pisos de lloguer, gent gran, allà no. 
 
Per últim, jo us hauria convidat que aquest Sant Joan passéssiu per Germanetes i hauríeu 
vist per fi l’ambient de barri que hi ha en aquesta zona de l’Eixample. Ja està. 
 
 
Sra. Francesc Magrinyà 
 
Intentarem contestar algunes de les qüestions que heu plantejat. 
 
Pel que fa al tema de Germanetes i Recreant Cruïlles, el metre i mig, l’altre dia vam tenir la 
reunió, Enric. Evidentment, teniu raó vosaltres i, per tant, nosaltres negociarem perquè si 
s’ha de moure alguna cosa ho han de moure ells, i això és clar. Segon tema: en principi, hem 
quedat que faríem una reunió abans de tancar l’estiu. Tercer: no faran res fins al setembre, 
perquè aniran treballant per l’altra banda, per tant, no ens hem de preocupar per aquest 
tema. Però sí que hem de concretar la reunió. L’altre dia vam tenir una reunió i farem 
aquesta segona per concretar amb els constructors i posar-nos d’acord. 
 
Segon tema. L’interior d’illa del qual s’ha parlat abans, ja es va fer la urbanització de tal 
manera que no toquem res de l’interior d’illa de la urbanització excepte la pista asfaltada de 
bàsquet i de futbol que hi ha. Allò és el que ocupa l’institut. I quan s’hagi construït l’institut 
tornarem a ubicar la pista de bàsquet. L’altra part es manté exactament igual. De fet, ja s’ha 
fet amb aquesta intenció, d’acord? Els pisos van dins la parcel·la que ja està tancada. I els 
altres pisos de la gent gran van a la zona de gossos. El que sí que és veritat, amb això que 
acabes de dir, és que pel que fa a la zona arbrada ens hem de posar d’acord amb la 
constructora perquè podem negociar que no es toquin, perquè és la part enjardinada que hi 
haurà davant els pisos de gent gran. De fet, ja s’ha plantejat d’aquesta manera. 
 
Pel que fa al tema de l’escola, tens tota la raó i nosaltres haurem d’anar prenent mesures de 
contaminació en el sentit que dius tu. El que intentarem és que al més aviat possible es 
construeixi l’escola definitiva dins la Model. Hi ha molt pocs espais a l’Eixample i per a 
nosaltres haver aconseguit un espai provisional a la Model ens ha donat la possibilitat de 
tenir places d’escola que, si no, no hi serien. Però en el que dius tens tota la raó, intentarem 
fer un seguiment amb la direcció de l’escola sobre el tema de la contaminació, i una de les 
possibilitats potser és fer unes plantacions d’arbrat per disminuir, però tens tota la raó. 
 
També hem de dir que en el marc dels pressupostos participatius hi ha un projecte de 
masoveria urbana que es va demanar, i aquesta tardor es desenvoluparà. De fet, ja s’ha fet 
la crida. 
 
Pel que fa al cas de la gent gran, està previst un centre de gent gran amb el projecte de 
2009 que nosaltres ara actualitzem, de gent gran dins de la Model. A més a més, hi ha un 
espai de centre de dia a Calàbria. I, evidentment, continuarem treballant amb la necessitat... 
Es crea el centre de gent gran de Viladomat, i continuarem treballant perquè som conscients 
que les necessitats són molt grans. 
 
En general, sí que Germanetes té molt debat, i és veritat això que dius. Pel que fa al tema 
dels gossos, del setembre fins al gener d’aquest any es faran obres a Paula Montal per 
ubicar l’espai de gossos allà. A més a més, estem en procés d’acordar el trasllat dels horts 
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urbans que queden afectats per l’espai de l’institut a l’espai de Paula Montal, i també ho 
intentarem amb les voreres del carrer Consell de Cent compaginant-ho amb les obres. 
Aquest és l’altre punt. 
 
Hi hauria moltes qüestions però, en principi, crec que anem trobant solució a l’espai de 
Germanetes, que és veritat que és molt complicat però aquesta és la solució que hem pogut 
trobar. 
 
En el parc de l’avinguda Roma, el que farem és a banda i banda de façanes posar una via 
de servei seguint l’arbrat, i pel que fa a tot l’espai interior, farem un procés participatiu, amb 
els nens de les escoles, amb l’associació de veïns i amb totes les entitats implicades, de fet 
ja hem tingut converses directament amb escoles, ho farem amb el comissionat d’Ecologia, i 
el que volem precisament és que d’aquí a final de mandat s’hagi fet el concurs i tinguem 
clarament decidit aquest espai entre tots, perquè és el gran espai verd que ens queda aquí a 
l’Esquerra de l’Eixample. 
 
Per altra banda, en el cas de la Model —el que passa és que ho hem deixat per després— 
en principi dins del planejament està previst al voltant de 14.000 m², gairebé una illa, d’espai 
verd en aquest espai. I el que és important és que en el procés participatiu que avui hem 
començat, i ara presentarem el grup impulsor, farem la discussió de com volem aquest espai 
verd que hem de destinar aquí, a la Model. Avui hem començat i el setembre farem la 
primera reunió. En principi, volem guanyar espai verd a la Model. 
 
(Parla algú amb el micròfon apagat.) 
 
 
Veí 
 
T’ho contesto, això, també.  
 
Agafant el tema de participació, no voldria que servís d’excusa de res però crec que mereix 
una petita explicació, encara que no satisfaci la veïna que ho ha exposat. 
 
S’ha comentat que a la web de Participació una de les mesures proposades de cop i volta va 
desaparèixer. Dedueixo que va ser en la prova pilot dels pressupostos participatius, que vam 
fer des de la tardor passada fins al passat mes de gener-febrer. Va ser una prova pilot en la 
qual podies proposar moltes coses, hi va haver diferents moments, un procés francament 
complex. I hi va haver un moment en què tècnicament amb els tècnics vam haver de 
discernir entre què podíem fer i era competència del Districte de l’Eixample i, a la vegada, 
què podíem fer amb els 500.000 euros que posàvem a participació. 
 
És possible que dins la prova pilot hi hagués algun veí... o segurament no ho vam fer prou 
bé, o no ho vam comunicar prou bé, i a vegades és una mica feixuc explicar als veïns que 
això és competència d’aquest i això és competència de l’altre... un rotllo. Per l’experiència 
que jo conec, si alguna proposta va caure o va desaparèixer de la web va ser perquè o la 
seva intervenció superava els 500.000 euros que es posaven a participació, o no era una 
cosa de competència del pressupost municipal del Districte de l’Eixample. 
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Entenc que això no satisfà, i de cara a processos posteriors puc dir que ho revisarem i ho 
comentarem, i que quan una proposta ha de caure o no ha de prosperar per la raó que sigui 
sempre mereix una explicació. 
 
(Parla algú amb el micròfon apagat.) 
 
És que si fem diàleg és un embolic. 
 
Si de cas, després parlem. M’ho expliques amb detall i anem a buscar què ha fallat. 
 
La segona cosa que comentaves, que és la recollida de signatures. Tot just la setmana 
passada, a primers de la setmana passada, vam rebre l’escrit amb el coneixement que 
havien entrat la recollida de signatures al Gabinet d’Alcaldia. Ens vam posar en contacte 
amb el Gabinet d’Alcaldia, hem demanat còpia de la recollida de signatures i suposo que la 
setmana que ve en rebreu resposta, no tots els signants —òbviament, perquè no tenim les 
adreces de tothom, però si poguéssim ho faríem—, però sí el col·lectiu, espero que tant 
nostra, de Districte, com de l’alcaldessa, que és a qui anava dirigit l’escrit, tot sigui dit. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
Amb això donaríem per acabada aquesta primera part i passaríem a la part de la Model. 
 
A mi m’agradaria dir tres coses per acabar. La primera és que estem en un districte i estem 
en un barri on hi ha moltes necessitats, i aquí es posa de manifest que hi ha necessitats pel 
que fa a l’habitatge, a l’habitatge assequible, tant a la nova construcció com a la protecció de 
les persones, com a la gent d’Entença, 151, que ens han acompanyat. Hi ha necessitats 
d’equipaments per a gent gran, perquè hi ha molta gent gran. Hi ha necessitats 
d’equipaments educatius. Hi ha necessitat de verd, perquè estem en una zona en què tenim 
molt poc verd. I moltes de les intervencions han posat l’accent en aquestes necessitats, 
lògicament. Però aquestes necessitats cal reivindicar-les, i segurament tots els que estan 
reivindicant tenen una part molt àmplia de raó, però és molt diferent quan s’està allà que 
quan s’està aquí. Quan s’està aquí hem d’aconseguir equilibrar la resposta a aquestes 
necessitats amb els diners que hi ha i amb equilibri. Cadascú entén que les seves 
necessitats, en un moment concret de la vida, són més necessàries que les altres. Hi 
insisteixo, estic convençuda que tots tenen part de raó. Ara, nosaltres tenim la 
responsabilitat d’aconseguir un equilibri a l’hora d’administrar uns espais que són escassos, i 
a l’hora d’administrar uns recursos que també són els que són. 
 
Nosaltres estem treballant per intentar donar resposta... equipaments educatius, 
equipaments per a gent gran que s’estan fent de nou, també estem treballant per aconseguir 
més verd. I verd n’hi haurà tant a Germanetes com a l’espai on estem aquí com a la part de 
l’avinguda Roma. És a dir, estem intentant fer tot el possible. No aspiro a convèncer ningú de 
les bondats que tot sigui meravellós, però insisteixo que vull posar de manifest que ens 
estem movent en un equilibri complicat. Entenc la mare i la preocupació pel seu fill, però per 
a nosaltres poder tenir escola pública al districte de l’Eixample dins aquestes mancances és 
molt important. Farem el possible perquè a cadascuna d’aquestes demandes hi puguem 
donar la millor resposta possible. Totes no són compatibles, és evident que tot alhora no pot 
ser, i aconseguir satisfacció absoluta pel que fa a alguna de les demandes significaria deixar 
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de banda totes les altres. Per tant, l’únic que volia posar de manifest és això, explicar què 
anem fent en cada banda. 
 
Pel que fa a l’equipament de Germanetes, no hi vull tornar a entrar, però em diuen que fa un 
cert temps que està explicat amb un cartell a dins com queda tot, per tant, ho poden visitar i 
ho poden veure tranquil·lament. A més del que els ha promès el conseller, que continuaran 
treballant en allò que calgui. 
 
Dit això, passem a la segona part que, com els deia, era la que volíem dedicar a la Model. I 
començaré explicant breument el que ja vam començar a explicar en la comissió de 
seguiment que vam convocar a finals del mes de gener. Immediatament, quan es va produir 
la notícia del conveni en virtut del qual la Model retornava a la ciutat, el primer que vam fer 
com a Districte és informar, partint de la comissió de seguiment que hi havia sobre la Model, 
de tota la informació que teníem en aquell moment. 
 
Des de llavors han passat moltes coses, entre altres, com veuen, ha tornat a la ciutat. Tenim 
una exposició que està oberta a la ciutadania, i la ciutadania ha respost de manera molt 
activa visitant-la. Estarà oberta fins al dia 26 de novembre, i quan es tanqui aquesta 
exposició serà quan aquest equipament tornarà a la ciutat de Barcelona. Serà l’Ajuntament, 
perquè l’Ajuntament representa la ciutat de Barcelona, qui passarà a tenir la responsabilitat 
sobre aquest equipament, tant pel que fa a la seva custodia temporal com pel que fa a la 
seva transformació en els equipaments i en el verd que tothom està demanant, i segurament 
també en habitatge. 
 
Què és el que hem fet des de llavors? S’han creat un seguit de comissions tècniques per 
veure com es farà tot aquest procés, començant per una comissió tècnica de traspàs, on els 
tècnics de l’Ajuntament i de la Generalitat estan treballant per fer el traspàs d’aquest edifici, 
que no és una cosa fàcil veure com canvia de nom l’aigua, la llum, la seguretat, tot el que 
passa aquí dins, amb una raó molt clara: no volem que en cap moment aquest edifici, que és 
un edifici molt gran, com es poden imaginar, quedi tancat. Mentre definim els usos definitius 
volem que durant el 2018 i el 2019 hi hagi usos provisionals perquè, com deia, la ciutadania 
entri aquí i es faci seu l’espai, entre l’imaginari de la ciutat, un espai de referència per a la 
ciutat de Barcelona. Els que som veïns de molt a prop sempre només hem vist uns murs, era 
com allò que es diu que les ambaixades són espais d’un país dins un altre, per als veïns era 
un espai que no era nostre dins un territori nostre. Per tant, el primer que volem és que això 
passi a sentir-se un espai del veïnat. 
 
S’ha creat, també, una comissió de participació que està preparant tot el que és el procés. El 
2009 es va fer un pla director que definia quines eren les necessitats i la resposta que 
s’havia de donar a les necessitats d’aquest espai. Un pla director en el qual els veïns i 
veïnes de l’entorn van treballar molt. Es va consensuar amb un alt grau de consens, una 
cosa que no era fàcil veure quins equipaments havien d’anar aquí dins. I ara el que volem 
és, partint d’aquest pla director, veure quines necessitats han variat i quines no. 
 
Per posar dos exemples que crec que s’entendran molt bé. Per una banda, al carrer 
Nicaragua hi havia un espai que la Generalitat es va quedar per a ells, la resta passava a la 
ciutat però la Generalitat es va reservar un espai que eren usos terciaris, per fer oficines, 
etcètera. Aquest espai el va adquirir l’Ajuntament de Barcelona durant el mandat passat i, 
per tant, aquest espai ara l’Ajuntament de Barcelona no l’ha de dirigir necessàriament a això. 
I ateses les necessitats que hi ha, per exemple, en matèria d’habitatge, molt possiblement 
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s’acabarà dedicant a habitatge. No vull avançar coses perquè, hi insisteixo, estem dins d’un 
procés que comença. 
 
Un altre exemple claríssim: el tema de l’educació. Fa deu anys al districte de l’Eixample la 
demanda de l’escola era demanda d’anar a escola concertada. De cop i volta, en aquests 
darrers anys, aquesta demanda ha girat. Avui en dia els pares i mares dels nens i nenes el 
que demanen és escola pública. I de cop i volta ens hem trobat que hi ha moltíssima 
necessitat d’escola pública i, per tant, amb totes les mancances d’espais que tenim hem 
volgut donar una resposta. Ara que tenim un equipament tan gran, dues illes de l’Eixample, 
és evident que la part educativa ha de tenir un pes molt important dins d’aquí. 
 
Totes aquestes coses són les que s’estan treballant. En l’àmbit tècnic, hi insisteixo, hi ha 
molta activitat que s’està fent dins de l’Ajuntament, des de la part més tècnica, una comissió 
de programa per donar suport tècnic i estudiar la viabilitat de les propostes d’equipament. 
Perquè això és una altra cosa, tothom fa les propostes d’equipament però després cal veure 
com combinar-les entre elles, com combinar-les amb l’espai que s’ha de mantenir o que es 
pot no mantenir. Són qüestions complexes que s’estan treballant. 
 
Ja els he avançat que pel que fa al tema participatiu partirem d’allò que ja es va acordar el 
2009. Jo m’imagino que molts de vostès van participar en el Pla director del 2009, que el 
coneixen, i si no els el podem fer arribar, està a disposició a la web, perquè sàpiguen tots 
vostès de què partim a l’hora de començar a treballar. Per a nosaltres és una actualització, 
tenint en compte les noves demandes, o les noves oportunitats, com les que plantejava el 
nou espai del carrer Nicaragua, i les noves necessitats en temes educatius. 
 
Tota la comissió de seguiment del procés participatiu, que ja estava en funcionament des del 
2009, forma part del grup impulsor que avui ens hem constituït formalment aquí al darrere. 
Quan han entrat, molts de vostès han vist que estàvem en una mena de cercle parlant, i era 
la comissió de seguiment i altres entitats que s’han volgut sumar al fet de participar en 
aquest procés d’acabar de dissenyar i actualitzar aquest pla director del 2009. Val a dir que 
s’ha convocat moltes entitats i, a més, és obert. Per tant, si alguns de vostès, com a entitats 
o com a organitzacions que poden aportar coses, volen ser-hi, és obert i es poden posar a 
fer les seves aportacions. 
 
Avui ha estat la constitució formal, abans de marxar de vacances ens havíem compromès 
que aquest grup impulsor es faria realitat, l’hem constituït avui, però la feina efectiva 
començarà la primera o la segona setmana de setembre, de manera que de setembre a 
desembre es pugui fer tota la feina i cap al gener-febrer fer una devolució de la feina que 
s’ha realitzat a tots els que hi han participat. 
 
També volia dir que hi haurà debats, ja s’estan preparant tres debats en format de taula 
rodona sobre usos possibles de l’edifici. Un sobre la Model, història i estudis diversos. Un 
altre sobre actuacions equivalents en l’entorn europeu, perquè les transformacions de 
presons s’han produït en altres països del nostre entorn, evidentment, i és molt interessant 
veure en què s’han convertit, com s’han reconvertit i què han passat a ser les presons en 
altres experiències del nostre entorn. Aquesta serà una de les línies de treball per poder 
decidir com treballem. També com s’han transformat els edificis que tenen panòptics, espais 
que permeten controlar tot l’edifici, com el que tenim aquí. S’anirà treballant en aquesta línia. 
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També es preveu que tindrem dues visites guiades, amb la col·laboració del Col·legi 
d’Arquitectes. Val a dir, que a més de tot l’interès que tenim com a equipament i com a verd, 
des del punt de vist arquitectònic és molt interessant el que es planteja aquí dins i el Col·legi 
d’Arquitectes hi està treballant i hi és molt present, i farà dues visites guiades. 
 
També s’obrirà l’edifici durant l’Open House Barcelona, el 21 d’octubre. L’Open House és un 
dia que saben que s’obren tots els edificis perquè la ciutadania els pugui visitar, i es farà el 
dia 21 d’octubre l’obertura d’aquest edifici. 
 
També es faran quatre debats sobre la memòria històrica, i unes quatre sessions 
participatives sobre el futur de la Model. 
 
Per tant, aquesta és la idea. Rebrem aquest edifici i hem de continuar fent coses perquè 
tothom se’l senti propi. 
 
Com a reflexions addicionals, per llançar una mica d’idees perquè vegin com ho veiem, 
m’agradaria tenir present que això serà un sistema d’equipaments, de verd, d’habitatge 
dotacional. Fins ara la Model ha estat tancada a l’entorn. Jo crec que és molt interessant que 
en el moment de transformar, de crear aquests edificis, de crear aquest verd, també 
s’estableixi una relació equilibrada amb tot l’entorn. És a dir, que s’insereixi amb l’entorn i 
que per les quatre bandes hi hagi una permeabilitat i una integració d’aquests equipaments i 
d’aquest verd amb el seu entorn. Crec que això és molt important a l’hora de definir el que és 
l’espai públic. 
 
Estem parlant d’una oportunitat també per transformar tot l’entorn. Veure com va la mobilitat 
de tot l’entorn, com ens relacionem amb la resta d’equipaments que hi ha aquí, com podem 
complementar els equipaments, com podem substituir algun equipament. Per a nosaltres la 
Model és una icona que caldrà preservar en la memòria perquè és molt important per a tots 
nosaltres, aquí han passat coses que són molt importants per a la història de la nostra ciutat. 
Però com els deia, i també ho deia un senyor abans, sempre pensant en el futur. Nosaltres 
pensem que hem de tenir memòria... ara també ha sortit molt el tema de molts activistes 
polítics que per les seves idees polítiques van estar dins la presó i van lluitar pel que ells 
entenien que era just en el seu moment. Per a nosaltres el més important és veure què és la 
justícia i què és realment important per fer més justa i millor la nostra ciutat en aquests 
moments. I aquesta serà la idea amb la qual haurem de treballar. 
 
Crec que l’associació de veïns ho pot dir millor que jo, però pel que fa a la Festa de 
l’Esquerra de l’Eixample la Model passarà a formar part —ells saben en quin format— 
segurament del que és la festa i els espais on se celebrarà la festa. Fins ara la Model ja 
participava a les Festes de l’Esquerra de l’Eixample amb unes mostres de pintura que feien 
els interns, que feien fora, és a dir, pintaven dins però l’exposició la feien fora, i des de fa 
molts anys s’ha volgut entendre que els interns que estaven aquí dins també eren uns veïns, 
que no s’interrelacionaven amb la resta, però també eren persones que estaven dins 
l’Esquerra de l’Eixample. Per tant, si no passa res... si no m’equivoco, el pregó del dia 29 de 
setembre també tindrà lloc aquí, així que potser ens podríem tornar a trobar aquí. 
 
Això és el que els volia dir. Ara sí que obrim el torn per tot allò que estimin sobre reflexions 
sobre la Model. 
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Podríem demanar les paraules i fer una mica de torn, perquè jo que soc bastant organitzada 
en la meva vida, això que estem fent aquí... Vas prenent nota de l’ordre? 
 
De moment aquestes tres, després farem una altra tongada perquè puguem organitzar les 
següents. 
 
Endavant. 
 
 
Veí 
 
Intentaré ser una miqueta ràpid.  
 
Hi ha un Pla director del 2009, tal com heu explicat, que incloïa tot el que es faria a la presó 
Model quan la presó Model encara tenia els murs, com has dit abans, no estava integrada al 
barri. 
 
Ara, nosaltres el que demanem és que hi hagi un pla director 2017, al més aviat possible, 
que inclogui la Model, una Model que ara ja no es diu «presó Model», ara es diu «La Model», 
«l’espai de La Model.» Fora molt bo que aquest espai, que ja no té murs, s’integrés en tot el 
barri, i que aquest pla director inclogués el barri. Què vull dir? Que s’ha de preveure tot el 
seu entorn. Hi hauria d’haver, per exemple, tot això que estàveu explicant abans de les 
escoles públiques, els pisos socials. No tot ha d’estar dins l’espai de les dues illes. I tot això 
potser evitaria, si hi hagués aquest pla director del 2017, tota aquesta especulació que ens 
està passant. Parlo com Entença, 151. 
 
 
Veí 
 
Hola. 
 
Heu parlat d’equipaments, de verd, d’un fotimer de coses, entorn, mobilitat, equipaments, i 
després heu posat uns temps de tres mesos per parlar de tot plegat. Tornant a la 
participació, em sembla que els processos participatius que esteu proposant són bastant 
lamentables perquè no hi haurà temps per al diàleg, i això acabarà generant conflictes com 
quan es va tallar en brusc el procés participatiu a la part de Germanetes. 
 
Per altra banda, parlant de l’entorn, has parlat únicament i exclusivament —no sé serà així— 
de mobilitat i de relació amb equipaments. Ens agradaria que quan es parli, en un procés 
participatiu, de l’espai de la Model es prevegin els usos de l’entorn i com es protegeix els 
veïns i els comerços d’una molt possible onada depredadora de l’especulació cap a aquest 
territori. 
 
 
Veí 
 
Primer, pel que fa a l’última cosa que has dit, l’actuació dins de la Model es farà dins del 
temps, no es podrà fer ràpidament, per tant, donarem temps perquè hi hagi molta 
gentrificació i especulació. Per tant, hi ha d’haver un pla d’usos molt ben estudiat per evitar 
l’expulsió de gent gran del barri, perquè abans no es venien els pisos perquè la Model 
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donava molt mal exemple i ara és tot al contrari. Per tant, si no fem un pla d’usos no 
protegirem els veïns que durant molts anys han estat patint la Model, i han de gaudir de la 
Model els pocs anys que els quedin. 
 
Una altra cosa: crec que el procés participatiu ha de ser tan gran com sigui possible, si no 
està acabat el gener, doncs el febrer o el març, perquè una cosa són les entitats i una altra 
cosa són la gent del barri, que han de ser partícips de tot el que es farà aquí. Crec que les 
actuacions que s’han de fer aquí s’han de pensar per a un termini immediat, a mitjà termini i 
a llarg termini. Per exemple, quan l’Ajuntament tingui les claus de la Model hi ha aspectes de 
filats i coses molt rares, que és molt barat treure-les, i és l’aspecte de la presó que s’hauria 
de treure. Una primera actuació. 
 
Una segona actuació. Jo estic d’acord que des de l’1 de gener hi hauria d’haver un pla 
perquè, al més ràpidament possible, els veïns i les entitats del barri puguin utilitzar la Model 
per fer el que creguin convenient. I si això hi lliguem el fet que es poden tirar part dels murs 
que no molestin millor, per què? Perquè és una manera d’anar obrint a poc a poc aquest 
espai als veïns de la Model. Ja està, ja n’hi ha prou per ara. 
 
 
Veïna 
 
Gràcies. 
 
M’imagino que serà un procés molt complicat. Pel que fa a la qualitat de la participació, la 
participació depèn de vosaltres, crec que no hi ha miracles. Parlo des de la FAVB i des del 
moviment veïnal, s’han treballat molt les Normes de participació, fa anys que treballem això, i 
és important llegir-les per poder participar amb coneixement, si no tothom pot participar, 
cadascú a la seva manera. Crec que és important llegir les normes participatives. Això vol dir 
un esforç molt important per saber si juguem tots amb les mateixes regles de joc des del 
principi. És per això que és important llegir-les. Encara hi ha temps per fer al·legacions, s’ha 
dit, i la FAVB ho ha fet. Ho dic perquè és molt important, és el que dona un marc on tots 
sabem on estem. La democràcia és això: tenim un marc i juguem al joc. Volia dir això perquè 
és molt important. Serà difícil, perquè hi ha molta gent que tenen idees i està molt bé, està 
molt bé que hi hagi molta gent que tingui idees. Això és la base principal per avançar i que 
es facin coses. 
 
Com s’ha dit, la presó Model sempre ha format part del barri i la gent que hi havia dins eren 
veïns. I no parlem de veïnes, hi ha hagut una presó de dones aquí i ningú n’ha parlat. Als 
anys cinquanta hi havia una presó de dones i ningú en parla, d’això. Pel que fa a la memòria, 
estaria bé parlar d’això. 
 
Estem preparant el programa de la Festa Major d’enguany i us hi volem convidar. Les 
entitats ens hem reunit quatre vegades, totes les entitats del barri, i hem fet un programa 
molt complet i molt interessant. Encara no està acabat, si hi ha entitats que són aquí i tenen 
idees és el moment d’afegir-les. El pregó es farà aquí i hi haurà un concert de Joan Isaac, un 
cantautor que és veí del barri i estimem molt. I acabarem amb el concert contra la violència 
contra les dones aquí amb un grup que es diu Kol.lontai ,per recordar que fa cent anys hi 
havia una revolució russa i hi va haver dones que van lluitar per tenir alguns drets que tenim 
ara.  
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Veí 
 
Hola, bona tarda. 
 
Jo volia fer dues preguntes: una referent a la Model, i l’altra a la mobilitat. 
 
Pel que fa a la Model, jo entenc que el tema de la Model pressupostàriament ha sigut una 
pedrada econòmica per portar endavant tots els projectes que hi hagi però, en canvi, no 
entenc que des de fa un mes i escaig que la Model està buida a la nit continua tot il·luminat, 
els patis, els passadissos interns i cel·les. Penso que les rates no necessiten llum. Per 
quatre electrodomèstics que tinc a casa i quatre bombetes sé el que pago. S’han plantejat 
això? Per què tanta llum? Però és que, a més a més, les cel·les. Diuen: «Per seguretat», 
aquí no crec que entrin ocupes. 
 
La segona pregunta fa referència a la mobilitat. Aquest ha sigut un barri molt castigat —a 
part de la Model, els que vam venir a viure aquí ja ho sabíem— pel tema de l’AVE, sobretot 
el carrer Provença. Aviat farem un aniversari del començament de les obres. Vam començar 
que amb el projecte de la remodelació de l’avinguda Roma van castrar l’avinguda Roma, 
amb l’obra del carrer Urgell, perquè hi havia un projecte de fer un tipus de passeig, i el que 
van aconseguir va ser desviar-ho pel lateral de l’avinguda Roma al carrer Mallorca. Aviat farà 
deu anys que el carrer Provença està tallat, i ningú diu res. Amb les obres de l’AVE aquí es 
van carregar el teixit econòmic del carrer Provença, que ara només ens falta que hi portin el 
consolat de Romania, que és el que pertocaria, perquè és la little Romania. 
 
Al carrer Provença, la sortida per anar a l’estació de Sants ja l’han tallat, hi falten deu metres 
d’asfalt i tres pilones. I aquí ningú diu res, perquè ha arribat un moment que... 
 
 
La Generalitat, Serveis Territorials viuen a sobre. Potser els va bé perquè aparquen en 
aquell tros de carrer. 
 
Acabo. M’agradaria que em diguessin per què per deu metres d’asfalt... i per què hem de 
tenir les bombetes engegades, aquí. Jo visc a dalt i ho veig. Però és que a les cel·les... ningú 
s’ha pres la molèstia d’anar a tancar els interruptors, i la Generalitat fa campanyes per 
convèncer els usuaris perquè gastem menys i que a casa, quan sortim d’una habitació 
tanquem l’interruptor. Gràcies. 
 
(Aplaudiments) 
 
Veïna 
 
Jo vull fer una pregunta molt ràpida. 
 
Ja que sou tan partidaris de cobertes verdes, m’imagino que independentment de processos 
participatius sobre els usos d’aquests espais, teniu previst fer una coberta verda aquí i una 
coberta verda al famós institut de Germanetes. Suposo que fareu edificis bioclimàtics, ja que 
hi esteu tan a favor, o només som els veïns els que en concursos de veïnat o no sé què ens 
les hem de fer nosaltres a casa? 
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Veí 
 
Hola. 
 
Només voldria preguntar si està previst —potser és la meva ignorància— deixar una ala. Jo 
demanaria que fos... em sembla que era la quatre, la galeria 4, que era la dels presos 
polítics, principalment. Això per una banda. 
 
I després, ja sé que hi ha hagut una intervenció al principi i ens ha influït una mica tots, però 
no voldria que les meves paraules fossin com el que ha passat abans. M’agradaria que si hi 
ha una acta s’hi reflectís mínimament. Heu de comptar el problema que ha causat el 
desviament de tots els presos que hi havia aquí a les presons de Can Brians o de la Roca, 
perquè aquesta gent té problemes per sortir perquè no hi ha autobusos. Les seves famílies, 
quan els van a veure, tenen problemes. En canvi, a tots els treballadors de l’Administració, 
els denominats funcionaris, el conseller de Justícia els ha apujat el sou perquè no puguin 
reclamar i a més van en autobús. Si hi ha una acta, voldria que hi hagués una mica de 
suport a aquestes famílies que, per desgràcia, s’han de desplaçar allí. Gràcies. 
 
(Aplaudiments) 
 
Veïna 
 
Una pregunta i una observació. 
 
La pregunta és respecte a l’assignació de promotors, arquitectes o les constructores del que 
serà el projecte de la Model. Ja sabeu com funcionarà? Serà un concurs públic? Serà 
transparent? Hi haurà participació per part dels veïns? Per evitar corrupcions, assignació a 
amiguets o la duplicitat del pressupost. 
 
I després, l’observació respecte a altres comentaris que s’han fet aquí parlant de 
l’especulació i que la preocupació és evitar l’especulació del barri, simplement compartir amb 
vosaltres que sembla ser que parleu de l’especulació com si tingués una entitat pròpia amb 
cara i ulls, però l’especulació dependrà dels veïns propietaris que tinguin la responsabilitat o 
l’ètica de no voler duplicar els preus de lloguer o vendre els pisos. No veig altra manera de 
lluitar contra això, per tant, dependrà de tots els veïns aquí presents que siguin propietaris. 
Gràcies. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
Hi ha hagut moltes intervencions. Fem un primer torn de respostes i després podem obrir un 
segon torn, per si queda alguna altra qüestió. 
 
Comença el conseller Magrinyà. 
 
 
Sr. Francesc Magrinyà  
 
Per contestar algunes preguntes. 
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En principi, aquest edifici és de la Generalitat i no el traspassa a l’Ajuntament de Barcelona 
fins a l’1 de gener de l’any que ve. Fins al 31 de desembre és de la Generalitat. També cal 
dir que la presó l’estan desmuntant, estan fent treballs de desmuntatge —i aquí hi ha el 
director de la presó, si volgués...— i està previst que fins a finals d’agost no s’acabarà de fer 
el desmuntatge. És a dir, en aquests moments a l’edifici hi estan treballant. Que sapigueu 
que això és així. Per tant, prenem nota del comentari . 
 
El segon tema és el tema del carrer Provença. Malauradament, les obres del tram final del 
carrer Provença estan pendents de judici. Sembla ser que ara ja s’estan fent gestions perquè 
es pugui tancar, però aquesta és la raó principal per la qual no s’acaba d’obrir el carrer 
Provença. 
 
 
En el cas del projecte de coberta verda que demanaves a l’institut de Viladomat, es va 
demanar però ja venia d’un mandat anterior. Continuem treballant en aquesta línia, però en 
principi s’hauria de fer un reformat. Estem en aquest tema. 
 
Quan em parla de les ales, a veure si se n’obre una, el que sí que es dona prioritat és a l’ala 
número quatre, que és la de memòria. I pel que fa al tema memorial, hi ha la voluntat que 
aquesta es preservi segur. La decisió de com acabarà sent formarà part del procés 
participatiu. El que nosaltres hem dit és que actualitzarem el Pla director del 2009. Partirem 
d’aquell, actualitzarem programa i acabarem de decidir aquest equilibri amb espai verd, què 
diu el planejament, hi ha noves necessitats d’habitatge, hi ha noves necessitats, i acabarem 
donant resposta a tot això. 
 
Quan parleu del procés participatiu, dins la pàgina web ja està penjat el tret de sortida al 
programa d’activitats a la Model. Poseu: «tret de sortida Model» i trobareu a la pàgina web 
tot el calendari d’actes que de moment ja estan llançats. Us en dic uns quants: el dia 20 hi ha 
una primera visita a l’Agrupació d’Arquitectes per la Defensa i la Intervenció en el Patrimoni 
Arquitectònic; el dia 27 hi ha un debat ciutadà amb seminari de necessitat de memorials de 
la Model; el dia 4 d’octubre hi haurà un debat ciutadà sobre sessió de participació sobre el 
futur de la Model; molts dels actes de la Festa Major es fan en el marc de la Model, i també 
hi ha tota una sèrie d’actes que ja estan posats; el dia 11 d’octubre hi haurà un debat ciutadà 
de proposta de memorial amb les entitats; aquell mateix dia també hi haurà una taula rodona 
d’actuacions d’altres experiències a Europa sobre presons, com s’ha fet en altres casos; el 
dia 18 d’octubre hi ha un debat ciutadà sobre la sessió de participació sobre el futur de la 
Model. Tot això està penjat a la web, i a més a més hi afegirem més actes, i tots aquells que 
demani el grup impulsor de participació on hi són representades totes les entitats, i si hi ha 
algun grup de gent que no s’hi sent representat es poden adreçar a nosaltres perquè també 
podran participar en aquest espai. Hi ha moltes més activitats, per exemple, hi ha un debat 
ciutadà el 25 d’octubre sobre edificis panòptics. 
 
Nosaltres el que volem és fer parlar la ciutat, fer parlar el barri, fer parlar el districte sobre 
tots aquests temes i anar treballant en paral·lel escoltant la gent per acabar definint una 
primera proposta. I el que es vol és fer un primer retorn a començaments del 2018. Aquesta 
és una mica la idea que estem treballant. Evidentment, aquest procés serà llarg. Ja s’ha 
creat un grup de treball perquè a partir de l’1 de gener del 2018 hi comencem a treballar, i 
farem activitats mentrestant. Tenim clar que muntarem un munt d’activitats des de 
l’Ajuntament a la Model mentrestant. Tots aquells que vulgueu proposar activitats mentre no 
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es vagin fent les obres definitives, podrem fer activitats en aquest espai, i sobretot aquells 
que proposeu activitats del districte. 
 
Pel que fa al tema de promotors, arquitectes i concursos, la idea és que en el marc del 
procés participatiu es formalitzarà si serà en format de concurs o no la part final. Aquest 
també pot ser un tema de debat. Serà una qüestió que penso que pot ser central, com ho 
fem perquè es puguin donar solucions a les propostes de programa que la gent demana. 
 
Pel que fa al tema de l’especulació, nosaltres anem en la línia de fer plans d’usos per limitar 
el tema de l’especulació, i també farem un desenvolupament de pla d’usos a mesura que ho 
anem treballant. Aquesta experiència de pla d’usos l’hem començat amb el tema de la 
superilla de Sant Antoni, que ara també desenvoluparem, i continuarem en les diferents 
actuacions que anem fent. Sempre que hi ha alguna actuació important treballarem per 
limitar la gentrificació. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín 
 
Jo, també, algun tema més puntual. 
 
El tema de la participació, nosaltres hem estimat que pel que fa als grans temes que aquí 
s’han plantejat pot ser suficient. Sí que m’agradaria destacar que la participació la portarà un 
departament de participació de l’Àrea d’Ecologia Urbana. Aquí ja hi ha hagut experiències 
molt llargues de participació en temes urbanístics complexos. La participació és una cosa 
molt complicada, i a més és especialitzada, i en l’àmbit urbanístic s’ha de fer d’una 
determinada manera i hi ha una certa experiència que garanteix que funcioni adequadament 
aquí. A més a més, la participació és la millor garantia que hi hagi transparència a l’hora de 
fer les coses, com es fan i evitar possibles corrupcions i coses que s’apuntaven, que estic 
convençuda que no n’hi haurà cap. En tot cas, hi ha una frase d’un filòsof grec que deia: 
«Cal agafar sempre les persones més honrades i posar-les en política i controlar-les com si 
fossin les més corruptes.» Per tant, sempre cal controlar-ho molt. La participació serà en 
totes les fases, evidentment. 
 
També es parlava de la integració en l’entorn. Jo crec que això és fonamental. És a dir, si no 
pensem la Model amb tot el barri, per tant, totes les oportunitats que es generen per al barri i 
tots els riscos que es generen per al barri anem malament. Les oportunitats són infinites, 
crec que el retorn de la Model al barri és la millor notícia que podíem tenir, i això és així, tota 
la gent que fa anys que viviu aquí heu patit el que és tenir aquest espai aquí. Per tant, és 
importantíssim i crec que és la millor notícia que hem pogut tenir, que hagi retornat. Ara, 
evidentment, sempre hi ha riscos, la possibilitat d’increment de preus, que gent que hi havia 
viscut pugui ser expulsada, tot això ho hem de treballar. 
 
I aquí enllaço amb una pregunta que havia fet la senyora, en una intervenció abans, que 
deia que l’havien trucat per preguntar-li coses. Jo entenc que quan es truca des de 
l’Ajuntament sempre la primera idea és desconfiar, però si s’estan estudiant coses a 
vegades és pel contrari, no per dir que vagin a comprar fora sinó veure com es pot protegir 
millor el comerç d’aquí, com es pot ajudar que el comerç es consolidi millor. Per tant, també 
estem treballant per veure com aquest entorn es pot aprofitar al màxim de les oportunitats 
que genera aquest retorn i el mínim de perjudicis, només faltaria. 
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També volia parlar de dos temes molt puntuals però que crec que val la pena perquè s’han 
treballat. El tema dels interns que han anat fora i vostè plantejava que, sí que és cert, per a 
les famílies és un problema. La ciutat de Barcelona n’és plenament conscient, d’aquest 
tema, i per això en el conveni en virtut del qual es va cedir a la ciutat de Barcelona aquest 
edifici, es va cedir un espai a la Zona Franca per fer una presó de preventius. Això estava en 
el conveni. En aquests moments s’està fent la planificació urbanística per fer un intercanvi 
amb el Consorci de la Zona Franca que donarà un solar on hi ha d’anar una presó. De fet, 
aquest espai se cedirà a la Generalitat, i si en el termini de quinze anys no s’ha fet un centre 
penitenciari tornarà a la ciutat de Barcelona. Per tant, és clar que la voluntat de la ciutat de 
Barcelona és que dins de la ciutat de Barcelona hi hagi un espai per a preventius perquè, a 
més a més, considerem que és un bon lloc que queda relativament a prop de la ciutat de la 
justícia, fàcil per als advocats, per a les famílies, etcètera. 
 
I després, l’altre tema... qui plantejava el tema del carrer Provença? Em sembla que era un 
senyor que ja ha marxat. Hi ha un espai que havia quedat tancat, quan es van fer les obres 
de l’AVE al final del carrer Provença, a més era un pou de brutícia, també hi havia persones 
que l’ocupaven temporalment, etcètera. Això és d’Adif, no és nostre, i ara el que s’està fent 
és netejant-se. Si hi han passat aquests dies hauran vist que està aixecat, estan fent una 
neteja perquè des del Districte —i també des d’altres àrees de l’Ajuntament— hem insistit 
molt en el fet que es dignifiqui aquest espai i no es converteixi en un pou més desagradable 
del que ja està resultant en aquests moments. 
 
Ens havíem compromès a acabar ara, a aquesta hora. Si hi ha algun altre tema molt urgent 
el podríem plantejar, si no, ens emplacem... 
 
Aquí hi ha dues paraules, tres, i tanquem. 
 
 
Veí 
 
Molt ràpid. 
 
Jo ja sé que el que és normal és estar a les associacions de veïns, però és veritat que molts 
no hi som, per molts motius. Jo demanaria, sobretot, al Districte que tingués l’amabilitat que 
quan aquests actes, sobretot de participació, es facin ens deixés alguna indicació a les 
porteries perquè els veïns poguéssim saber-ho. És veritat que tot s’ha de canalitzar a través 
de les associacions, però molts de nosaltres, pel motiu que sigui, no hi som però ens agrada 
participar, si pot ser. Gràcies. 
 
 
Veïna 
 
Cuando hagan las escuelas sería muy importante que hicieran zonas deportivas grandes 
para la misma escuela. Y entonces que lo pudieran aprovechar señores como estos, que 
luego se tienen que ir a Montjuïc. Planificar una buena zona deportiva, es fácil hacer una 
zona deportiva, no cuesta dinero. 
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Veïna 
 
En la meva intervenció he dit —i si no ha quedat clar ho torno a repetir— que no s’està 
complint la llei. Les zones de protecció especial on s’han de construir edificis escolars 
haurien d’estar protegides, perquè són d’atmosfera contaminada, i no esteu complint la llei, 
ni la municipal ni la de la Generalitat. No ho esteu fent a Germanetes, que penseu fer 
escoles bressol i escoles en zones contaminades sense complir la llei, i ho fareu a la Model 
incomplint la llei de protecció ambiental per a les persones grans, que són les persones 
vulnerables a la contaminació. 
 
 
Veí 
 
Voldria parlar de la gent gran, perquè s’ha parlat de tot però de la gent gran no s’ha dit res. 
Em sembla que és així. 
 
Vull dir que ara reparteixen aquestes tauletes a la gent, per un procés que es diu Vincles, 
Vincles BCN. Jo voldria saber a qui m’he de dirigir... 
 
 
D’acord. 
 
 
Veí 
 
Hola. 
 
Voldria fer una pregunta molt curta. Ja que no només es parla de la Model, voldria saber si 
un espai que s’havia definit com temporal, que era el tema dels bombers al Parc de Joan 
Miró, aquesta temporalitat quan s’acabarà, si us plau? Gràcies. 
 
 
Veí 
 
Hola. 
 
Només dues preguntes. Una és: pel que fa al grup impulsor que s’ha muntat avui, quan s’ha 
convocat i com s’ha convocat? Perquè com a casal de joves no en tenim notícies. 
 
I l’altra és: una cosa que ja es podria fer l’1 de gener és tirar murs i deixar els patis que ja 
estan fets, posar-hi dos bancs, una jardinera, un arbre i fer uns parcs a partir de l’1 de gener. 
És barat i resultón. 
 
(Aplaudiments) 
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Sr. Joan Ramon Riera 
 
Molt ràpidament. 
 
Per respondre al senyor del jersei blau, o lila, vull comentar que en cada convocatòria del 
Consell de Barri es pengen 700 cartells. No sé si n’heu vist algun, 700 avisos d’escala. A 
vegades hi ha algú que els arranca, a vegades no, a vegades aguanten i a vegades no. Tot i 
això, nosaltres fem l’esforç de penjar 700 cartells al voltant de l’entorn on fem el consell. A la 
vegada, hi ha la possibilitat que si vas a la web del Districte: www.bcn.cat/eixample, et pots 
subscriure a la newsletter i si poses una adreça de correu t’enviem per correu electrònic 
totes les convocatòries dels consells de barri i altes coses. En qualsevol cas, qualsevol veí hi 
té accés. 
 
Pel que fa a la darrera pregunta, que també fa referència a participació, sobre com s’ha fet la 
convocatòria del grup impulsor. Bàsicament, avui s’ha fet una primera convocatòria basant-
nos en tres elements. El primer element és la històrica comissió de seguiment de la Model, 
que no exagero si dic que té vint anys d’història, perquè la reivindicació de la Model ve de 
lluny i són moltes les entitats que hi han estat al darrere, i recordo que la comissió de 
seguiment cap al 2002 ja estava funcionant. Primer es va convocar aquestes entitats, hi ha 
l’associació de veïns, l’associació cultural Helios, etcètera. Després, s’han convocat les 
entitats memorials que des del comissionat de Memòria Històrica han considerat oportunes 
que hi participessin. I, per últim, s’han convidat algunes entitats de recent creació al barri, 
com la plataforma Fem Nostra la Model i alguna més, que s’ha incorporat ara recentment a 
la lluita per la Model. 
 
A la vegada, com ha comentat la regidora, es tracta d’un grup obert i el primer que s’ha 
posat damunt la taula a la reunió ha sigut que tots ens hem preguntat: qui falta i qui cal 
afegir. Si fa falta afegir gent, en prenem nota. Des del primer moment érem conscients que 
estàvem fent una convocatòria una mica estranya, sabíem que ens faltaria gent, ja ho ha dit 
la regidora abans. Avui l’únic que hem fet ha sigut constituir-nos per començar a treballar el 
setembre. 
 
 
Sra. Montserrat Ballarín  
 
Bàsicament és això, el grup impulsor era la comissió de seguiment i qui s’ha estimat oportú, 
però és clar que vosaltres ha estat un oblit, ho apuntem i de cara a començar a treballar, que 
serà el setembre, és evident que hi heu de ser presents. La part juvenil tenia un pes molt 
important en el pla del 2009. 
 
Ha sortit el tema dels bombers del Parc de Joan Miró. Estem intentant tenir l’espai perquè es 
traslladin, negociant amb un conveni que l’altra part no ha complert, i estem intentant portar-
los allí. Mentrestant, en aquests moments estem fent una part del parc de neteja a sota, 
estem fent actuacions precisament per posar de manifest que allí hi són de manera 
provisional, els bombers, perquè l’Ajuntament, entre altres coses... una regidora i tres 
funcionaris de l’Ajuntament van ser jutjats per aquest tema, van ser imputats, van ser 
absolts, i el Tribunal Suprem gairebé els va demanar disculpes per tot el patiment que havien 
patit durant els gairebé deu anys que havien estat imputats, el fiscal va demanar disculpes 




